

## 通络益肾方联合雷公藤多甙片治疗糖尿病肾病临床疗效及氧化应激水平的影响

李宁<sup>1</sup> 李小会<sup>2</sup> 耿翠翠<sup>3\*</sup>

(1. 陕西中医药大学附属医院, 陕西 咸阳 712000; 2. 陕西中医药大学基础医学院, 陕西 咸阳 712000; 3. 陕西中医药大学第二附属医院, 陕西 咸阳 712000)

**摘要:** **目的** 观察通络益肾方联合雷公藤多甙片治疗糖尿病肾病(DN)的临床疗效。**方法** 将116例DN患者随机分为对照组(雷公藤多甙片)和试验组(通络益肾方+雷公藤多甙片),8周为1个疗程。观察患者治疗的总有效率及肾功能、24h尿蛋白定量及氧化应激指标的改善情况及不良反应。**结果** 试验组总有效率显著高于对照组( $P < 0.05$ );两组患者治疗后肾功能、尿蛋白定量及氧化应激水平均明显改善( $P < 0.05$ )。试验组各项指标均优于对照组( $P < 0.05$ )。**结论** 通络益肾方联合雷公藤多甙片可改善DN患者肾功能及氧化应激水平,提高DN的临床疗效。

**关键词:** 通络益肾方;雷公藤多甙片;糖尿病肾病;疗效;氧化应激

中图分类号:R587.2 文献标识码:A 文章编号:1672-0571(2018)02-0028-05

DOI:10.13424/j.cnki.mtcm.2018.02.011

## Clinical Effect of Tongluo Yishen Formula Combined with Glucosidorum Tripterygll Totorum in Treating Diabetic Nephropathy and Its Effect on Patient's Oxidative Stress Level

Li Ning<sup>1</sup> Li Xiaohui<sup>2</sup> Geng Cuicui<sup>3</sup>

(1. Affiliated Hospital of Shaanxi University of Chinese Medicine, Xianyang 712000, China;

2. School of Basic Medicine in Shaanxi University of Chinese Medicine, Xianyang 712000, China;

3. The Second Affiliated Hospital of Shaanxi University of Chinese Medicine, Xianyang 712000, China)

**Abstract Objective:** To observe clinical effect of Tongluo Yishen Formula combined with glucosidorum tripterygll totorum in Treating DN. **Method:** 116 cases of DN patients were randomly divided into control group (glucosidorum tripterygll totorum) and test group (Tongluo Yishen Formula + glucosidorum tripterygll totorum), and the course was 8 weeks. Then the total effective rate of the treatment, the improvement of renal function, 24h urine protein and oxidative stress quantitative indicators as well as the adverse reaction were observed. **Result:** The total effective rate in the test group was significantly higher than that in the control group ( $P < 0.05$ ). The renal function, urine protein and oxidative stress were significantly improved in both groups after treatment ( $P < 0.05$ ). The test group indicators were better than those of the control group ( $P < 0.05$ ). **Conclusion:** Tongluo Yishen Formula combined with glucosidorum tripterygll totorum can improve DN patients' renal function and oxidative stress level and further improves clinical effect on DN.

**Key words** Tongluo Yishen Formula; glucosidorum tripterygll totorum; DN; curative effect; oxidative stress

\* 通讯作者:耿翠翠(1983-),女,硕士研究生,主治医师,研究方向:中药在恶性肿瘤放化疗中的作用。E-mail: 369752791@qq.com